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Аб’явА
•	 Каб	атрымліваць	кожны	ну-

мар	газеты	«Гасцінец»	паведаміце	
рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	 зрабіце	 бес-
платную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	“Гасцінец”	змяш-
чае	бясплатныя	абвесткі	чытачоў	
выдання.	 Дзеля	 размяшчэння	
абвесткі	запоўніце	купон	або	патэ-
лефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	 пра-
вы	 спажыўца,	 працаўніка,	то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас:	
Гарадок,	 вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	
ў	 кожны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	
да	 18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	 карыстанне	 беларускія	 кнігі,	
часопісы	або	іх	набыць	звяртайце-
ся	на	адрас:	Гарадок,	вул.	Галіцкага	
д.16	кв.2	ў	кожны	аўторак	і	чацвер	з	
16	да	18,	або	на	тэлефоны	газеты	
«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	Сло-
вам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Не важна, як 
прагаласавалі,-- 
важна,  як 
падлічылі.

Ёсіф Сталін.
Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

27 красавіка Гарадоцкая акруговая камісія 
№9 вырашыла лічыць Сяргея Старавойтава 
выбраным дэпутатам Віцебскага аблсаве-
та. Скаргу кандыдата Леаніда Аўтухова аб 
прызнанні выбараў на Гагарынскім участку №5 
несапраўднымі акруговая камісія не разгляда-
ла.

Леанід Аўтухоў на падставе дакументаў аб 
парушэннях на Гагарынскім участку №5, якія 
былі выяўлены пад час галасавання, падліку 
галасоў і падвядзення вынікаў на ўчастку, падаў 
скаргу сакратару камісіі Ларысе Кладкевіч. 
Кандыдат у скарзе прывёў пералік шматлікіх 
парушэнняў заканадаўства, якія былі выяўлены 
ў працы Гагарынскай камісіі, якой кіруе 
Вячэслаў Грыбанаў.  Гэтыя парушэнні не даюць 
магчымасці прызнаць выбары на Гагарынскім 
участку сапраўднымі. 

Леанід Аўтухоў прасіў камісію прызнаць 
выбары на Гагарынскім участку №5 па вы-
барах дэпутата Віцебскага абласнога Савета 
несапраўднымі, а таксама прыняць рашэнне 
аб дзеяннях Гагарынскай выбарчай камісіі №5 
пры правядзенні выбараў дэпутатаў мясцовых 
Саветаў.

Пад час правядзення паседжання камісіі са-
кратар Ларыса Кладкевіч не праінфармавала 
членаў камісіі аб пададзенай скарзе на прыз-
нанне выбараў дэпутата Віцебскага аблсавета 
на Гагарынскім участку несапраўднымі. Члены 
камісіі выканалі сваю працу, пазнаёміўшыся з 
пратаколамі участковых камісій і прагаласавалі 
за абранне Сяргея Старавойтава дэпутатам аб-
лсавета.

Пасля завяршэння працы камісіі кандыдат 
Леанід Аўтухоў звярнуўся да старшыні камісіі 
наконт скаргі, якую абавязана была разгледзіць 
акруговая камісія да вынясення рашэння аб 
выніках выбараў.

Сакратар камісіі заявіла, што акруговая 
камісія не правамоцна разглядаць дадзеную 
скаргу, бо па арт.89 ч.8 гэтымі паўнамоцтвамі 
надзелена толькі вышэйстаячая камісія.

Леанід Гаравы, давераная асоба кандыдата, 
растлумачыў камісіі, што гэта датычыцца пра-
цэдуры паўторнага падліку галасоў, а адпавед-
на нормы арт. 89 ч. 3 акруговая камісія абавя-
зана абавязана прыняць рашэнне аб скарзе на 
сваім паседжанні.

Пасля працяглага абмена думкамі аб 
склаўшыйся сітуацыі, кандыдату і даверанай 
асобе атрымалася пераканаць камісію пры-
няць рашэнне аб пададзенай скарзе.  Камісія 
павінна вызначыцца з рашэннем у трохдзённы 
тэрмін.

Л.Антонаў.

У кампаніі 2010 года 
беларуская улада за-
сведчыла, што і да-

лей будзе трымацца славута-
га прынцыпа: не галоўнае як 
галасуюць, а галоўнае, хто як 
лічыць.  Мясцовыя райвыканка-
мы  уклічылі  ў склад участковых 
камісій на 99% прадстаўнікоў ад 
прадзяржаўных грамадскіх  і 
партыйных структур. Пры гэ-
тым, калі ад неапазіцыйных  
партый уключылі  95% вылу-
чаных  прадстаўнікоў, то ад  
апазіцыйных толькі 1%. Такія 
“дэмакратычныя” стандарты 
выбараў у краіне.

У гэтай кампаніі кандыдатамі 
пераважна сталі прадстаўнікі 
ўлады. На Віцебшчыне амаль не 
было альтэрнатыўных выбараў 
у райсаветы, а на Гарадоччыне 
--  дакладна: на 31 акругу – 31 
кандыдат ад улады. У нашым 
жыцці па меркаванню уладаў 
настаў рай, бо у раю Бог Ада-
му прапанаваў Еву і сказаў: 
“Выбірай!”. Аналагічна паступілі 
і мясцовыя ўлады. Пры гэтым на 
Гарадоччыне кандыдаты ў рай-
савет, а ўсе яны на 90% з намен-
клатурнай абоймы, не палічылі 
патрэбным у агітацыйных 
улётках выкласці свае прагра-
мы, прапановы выбаршчыкам 
аб сваёй плануемай дэпутац-
кай дзейнасці. Улёткі  толькі з 
біяграфіямі кандыдатаў былі 
выдадзены накладам у 2-3 разы 
большым, чым выбаршчыкаў у 

акрузе. Такі сваеасаблівы прэ-
зент: пачытай і выкарыстай дзе 
трэба па патрэбе.

Саму ж працу камісій, куды , 
па сцвярджэнню арганізатараў 
выбараў з Цэнтрвыбаркаму і 
выканаўчыай улады, уключа-
ны кампетэнтныя, дасведча-
ныя грамадзяне падмянілі  іх 
старшыні. Не буду сцвярджаць 
пра ўсю краіну, а што так было на 
Гагарынскім участку  №5 ( стар-
шыня Вячэслаў Грыбанаў)  і ў 
Гарадоцкай раённай  выбарчай 
камісіі камісіі ( старшыня Ната-
лья Бераснева) сцявярджаю да-
кладна. Норма заканадаўства аб 
тым, што па заявах аб парушэнні 
заканадаўства  прымаецца ра-
шэнне, норма заканадаўства аб 
тым, што камісія прымае рашэн-
не Вячэславам Грыбанавам і На-
тальяй Берасневай ігнаравалася 
дакладна. Сведчанняў таму пад 
дзесятак: у народзе кажуць – 
воз і маленькая цялежка.

Па выніках кампаніі былі 
напісаны пратаколы, якія 
засведчылі, што дэпутацкі кор-
пус  мясцовых Саветаў у краіне 
сфарміраваўся. І гэта так. 

Улада сфармавала дэпутацкі 
корпус без нас. Без нашага рэ-
альнага ўдзелу у камісіях. Без 
нашага рэальнага ўдзелу ў вы-
барчай кампаніі. Адбылася 
такая імітацыя: народ робіць 
выгляд,  што галасуе, а ўлада, 
што праводзіць выбары.  Гэта 
мне ў поўным аб’ёме давялося 

назіраць і на Гагарынскім участ-
ку №5, і ў працы Гарадоцкай ра-
ённай камісіі.

Улада засталася без 
прадпрымальнікаў. Самыя 
ініцыятыўныя людзі краіны, якія 
сваім розумам, мазалём здабы-
ваюць свой хлеб, якія забяспеч-
ваюць працай работнікаў, якія 
плацяць звышзборы, не маючыя 
аналагаў у цывілізаваным све-
це,  амаль ніяк не прадстаўлены 
ў Саветах.  Ініцыятыўным 
прадпрымальнікам улада ўжо 
каторы год кажа пра нежада-
насць іх  прадстаўніцтва ва 
ўладзе. Па-тэлефону або тэт-а-
тэт. І прадпрымальнікі робяць 
“правільны” выбар. Бо не адзін 
звычайны прадпрымальнік, 
далёкі ад палітыкі не будзе   раз-
ыкаваць сваёй справай дзеля 
атрымання малазначнага стату-
са ў Савеце.

Улада засталася без 
канкурэнцыі. Цывілізаваны свет 
не магчыма прадставіць без 
удзелу апазіцыі ў палітычным 
жыцці. Па выніках кампаніі 
апазіцыя ў Саветах заўважна 
толькі ў астранамічны тэле-
скоп. Пра Палату прадстаўнікоў 
і казаць няма чаго. Другі тэрмін 
вышэйшы орган краіны стэ-
рыльны ад іншадумства. Гэта 
здзіўляе “наіўных” еўрапейцаў, 
якія не бяруць дэпутатаў тако-
га органа ў Эўранэст. Але не 
здзіўляе беларускія ўлады, якія 
паабяцалі не весці краіну за 

цывілізаваным светам.
Улада засталася без дыялогу. 

Кожныя выбары гэта магчы-
масць дыялогу кандыдатаў з 
грамадствам. Хуткахвілінныя 
выступы па радыё, агітацыйныя 
ўлёткі за крохі па свайму аз-
начэнню не могуць быць дыя-
логам. На радыё, тэлебачанні, 
у газзетах не было дэбатаў. 
Беларускае заканадаўства 
гэта не прыдугледжвае. Так 
напісана ў заканадаўстве, 
складзеным у прадстаўнічым 
органе, легітымнасць якога 
цывілізаваныя еўрапейцы увесь 
час ставяць пад сумненне.

Улада засталася шмат без чаго 
пасля гэтай кампаніі. Але і на-
род таксама нічога не атрымаў. 
Маўкліва ў рэкордным тэмпе 
рушыўшы на датэрміновае гала-
саванне. Потым ціха праглынуў 
абвешчаныя вынікі. Мусіць, на-
род стаміўся. Ён спіць. Спіць 
у сваёй абаякавасці да ўлады, 
якая ладзіць такія кампаніі. 
Спіць у абаякавасці да таго, як 
за яго вырашаюць пытанне вы-
бару. Выбару будучыні. Выбару 
накірунку развіцця. Які зусім 
не нагадвае цывілізаваныя 
еўрапейскія стандарты.

І ці абудзіцца народ у наступ-
ную прэзідэнскую кампанію? 
Вялікае пытанне. 

Леанід Гаравы, дэпутат 
Гарадоцкага райсавета 25 

склікання.

Гарадоцкія “вынікі” 
выбараў без разгляду 
скаргі 

На здымку: веласіпеды ля чыгуначнага вакзала Гаагі.

Кіраўніцтва ГаГарынсКай Камісіі не лічыла Галасы 

На Гагарынскім участку №5 г. Га-
радка старшыня камісіі Вячэслаў 
Грыбанаў і сакратар Алёна Бела-

ногава склалі адвольна пратаколы па пяці 
выбарчых акругах  у мясцовыя Саветы. 

Пасля завяршэння галасавання 
выбаршчыкаў старшыня камісіі Вячэслаў 

Грыбанаў пачаў  працэс «падліку» галасоў 
па свайму разуменню, не карыстаючыся 
нормамі выбарчага кодэксу. З парушэннямі 
заканадаўства былі пагашаны бюлетэні 
і назіральнікі не даведаліся, колькі 
бюлэтэняў было невыкарыстана. На Акт 
аб парушэнні пры пагашэнні бюлетэняў 
Грыбанаў не прэраагаваў, адмовіўся яго 
разгледзіць.

Пры падвядзенні вынікаў датэрміновага 
галасавання члены камісіі расклалі 
бюлетэні па акругах і перадалі кіраўніцтву 
камісіі. Старшыня камісіі даў каманду па-
каваць бюлетэні без падліку галасоў пры 
выбарах у абласны савет і ніякіх вынікаў 
датэрміновага галасавання не агучыў. На 
Акт аб парушэнні пры падліку галасоў 
пры датэрміновым галасаванні Вячэслаў 
Грыбанаў не прэраагаваў, адмовіўся 
яго разглядаць. Ціха сядзеў на сваім 
старшынскім месцы і глядзеў за працай 
сакратара.

Хутка кіраўніцтва камісіі без падліку 
галасаў упакавала бюлетэні выбаршчыкаў, 
якія галасавалі на даму, а потым аналагічна 
паступілі са скрынямі, што стаялі ў 
памяшканні для галасавання. Пры упака-
ваных бюлетэнях, без рэальнага падліку,  
сакратар камісіі пачала з дапамогай каль-
кулятара падганяць лічбы для ўнясення 

ў пратакол. І калі бюлетэні запакавалі на 
пачатку адзінацатай гадзіны, то першы 
пратакол для падпісання членам камісіі  
сакратар дала каля паловы дванаццатай.

Ужо ўсе камісіі раёна здалі пратако-
лы ў вышэйшыя камісіі, а на Гагарынскім 
ўчастку сакратар камісіі шчыравала над 
лічбамі для пратакола. Настаў панядзе-
лак, але ў Гагарынскай камісіі ўсё шчэ 
пісалі пратаколы. Толькі каля гадзіны ночы 
Вячэслаў Грыбанаў хутка прачытаў з цяж-
касцю складзеныя пратаколы, якія не ма-
юць нічога агульнага з волевыяўленнем 
выбаршчыкаў Гагарынскага ўчастка. Пра-
таколы адлюстроўваюць толькі меркаван-
не кіраўніцтва камісіі.

Кандыдат у дэпутаты па Гарадоцкай 
акрузе №9 Леанід Аўтухоў падаў у Гара-
доцкую пракуратуру заяву аб парушэнні 
правядзенні выбараў на Гагарынскім 
участку без падліку галасоў. Да заявы 
дадзены Акты аб парушэнні працэдуры 
падліку галасоў, якія склаў Леанід Гаравы, 
давераная асоба кандыдата. Таксама кан-
дыдат падаў заяву ў акруговую камісію на-
конт не прызнання вынікаў галасавання 
на Гагарынскім участку на выбарах у аб-
лсавет.

Л. Антонаў.

У Л А Д А  б Е З  Н А С

“Гасцінец” ў Інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 

скрыні вы можаце чытаць нашу газету  ў 
Інтэрнэце. Газета размешчана на сайце 
http://haradok.belarda.org/  і яе магчы-
ма спампаваць у раздзеле “Незалежныя 
выданні” на старонцы “Гасцінец”.
вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/
Ці магчымы на беларусі кіргізкі 
сцэнар?
Не ........................................................................ 46%
Магчыма, калі ўзрасце жабрацтва ....... 22%
Магчыма, калі ўзрасце карупцыя ......... 18%
Магчыма, калі ўзмацніцца апазіцыя ...... 4%
Магчыма, калі пажадае Расія .................. 10%

Амаль завяршылася чарговая кампанія, якую ўлады назвалі “выбары дэпутатаў мясцовых Саветаў дэпутатаў 26 склікання.” Кампанія 
праводзілася пасля ўнясенння касметычных зменаў у выбарчы кодэкс, прынятых пад ціскам міжнароднай супольнасці.   Еўрапейскія 
структуры, пастаянна адзначаючы  неадпаведнасць выбараў на беларусі  дэмакратычным стандартам, патрабавалі ад  кіраўніка краіны 
ўнясення зменаў у выбарчае заканадаўства, якія зрабілі бы  выбары празрыстымі, дапусцілі апазіцыю да ўдзелу у працы камісій.
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25 красавіка выбаршчыкі 
мелі магчымасць прыйсці на 
выбарчыя участкі і прагаласа-
ваць за кандыдатаў або супраць 
іх. Прагаласаваць у дзень, калі 
кампетэнтныя назіральнікі 
часткова мелі магчымасць  
бачыць рэальны працэс гала-
савання і паліку галасоў. Не за 
застаўся за межамі назірання 
у гэтай кампаніі і той факт, 
што каля трэцці выбаршчыкаў 
па краіне у дзень выбараў не 
будзе знаходзіцца па месцы 
свайго пражывання і таму яны 
прагаласавалі  датэрмінова. 
Такая гіганцкая міграцыя 
выбаршчыкаў Беларусі пе-
рад днём выбараў, якую маг-
чыма было ўявіць у перыяд 
эвакуацыі напачатку вялікай 
вайны. Гэта міграцыя  павінна 
прынесці не менш гіганцкія 
прыбыткі аўтамабільнаму, чы-
гуначнаму транспарту краіны, 
ды і аўтазаправачным стан-
цыям. Толькі у рэальнасці 
гэтай міграцыі не было. Гэ-
тым  “датэрміноўшчыкам”  з 
дзяржаўных прадпрыемстваў, 
бюджэтных  арганізацый, 

пенсіянераў, якія 
“атрымліваюць” пенсію ад Аляк-
сандра Рыгоравіча Лукашэнкі  
або якую ён “дае” пенсіянерам,   
“загадалі --папрасілі” кіраўнікі 
арганізацый, паведамілі 
участковыя камісіі ў запра-
шэннях, штодня інфармавалі і 
дзяржаўныя радыё,  і не менш 
дзяржаўнае тэлебачанне. Па 
нормах заканадаўства ніякіх 
дакументальных сведчанняў 
адсутнасці  па месцы жы-
харства не трэба. Але, як ва 
ўсіх папярэдніх выбарчых 
кампаніях з 2000 году, так і 
ў гэтай выбарчай кампаніі, 
мне, назіральніку з багатым 
досьведам, ніводнага разу 
на самых розных выбар-
чых участках не давялося 
пачуць, адчуць цікавасці ў 
членаў камісіі да гэтага маса-
вага “феномена”. Пры поўнай 
абаякавасці, незацікаўленасці 
да “феномена” масавага вы-
езду выбаршчыкаў члены 
камісіі з вялікай радасцю 
выдавалі бюлетэні кожнаму 
з’явіўшымуся выбаршчыку. Ра-
дасць,  мусіць, праменілася ад 

пачуцця набліжэння да вы-
канання задання,  ад зада-
вальнення ў дагаджэнні вы-
шэйстаячаму кіраўніцтву, 
якое зацікаўлена ў масавым 
датэрміновым галасаванні.

У рэальнасці жа гэта 
выклікана канфармізмам, 
здрадніцтвам закону, праўдзе, 
сумленню. Пры фашызме ў 
канцэнтрацыйных лагерах 
супрацоўнікаў не адразу 
ставілі да крэматорыяў, газа-
вых камер і г.д.. Спачатку яны 
служылі пры ахове  перыметру, 
потым ля баракаў, а потым ужо 
былі згодны выконваць самыя 
нечалаечыя загады, страчваю-
чы сваё людское аблічча.

Пры ўсёй сімпатыі аднаго 
кіраўніка да спадчыны  ша-
лёнага фюрэра на Беларусі 
іншая сітуацыя. Але улада праз 
шэраг выбарчых кампаній, 
праз  прымусовую кантракт-
ную сістэму  працы выхавала 
канфармізм у паводзінах пры 
датэрміновым галасаванні. 
Нашы людзі лепш пагадзяцца 
пайсці на датэрміновае гала-
саванне за межамі закону, чым  

будуць адстойваць сваё права 
галасаваць у дзень выбараў. 
“Жадаеце, каб прагаласаваў? 
Зраблю, бо мне ўсё роўна.” 
Такімі стандартамі паводзін 
карыстаецца вялікая армія 
выбаршчыкаў.  І цяжка ўявіць, 
каб у якойсьці цывілізаванай 
краіне дырэктар прадпрыем-
ства, арганізацыі мог загадаць 
выбаршчыку пайсці галаса-
ваць датэрмінова. Праз пару 
дзён ён сядзеў бы ужо на лаве 
падсудных. А у нас па краіне 
такіх кіраўнікоў легіён. Наогул, 
у датэрміновым галасаванні 
ў апошнюю кампанію 
ўдзельнічала больш двух 
мільёнаў выбаршчыкаў. Вось і 
квітнее у краіне пачварная з’ява 
– “датэрміноўшчына”. І чым 
больш  “датэрміноўшчыны”, 
тым менш  свабоды і  
дэмакратыі. І разумным люд-
зям гэта відавочна. А дурням і 
не трэба даказваць. Яны і далей 
з тэлеэкрана будуць далдоніць 
пра “росквіт” дэмакратыі на 
Беларусі.

Л. Гаравы.

Пенсію ліквідатара толькі праз суд
Анатоль Андрэяў, 

ліквідатар на Чарнобыльскай 
АЭС, толькі праз суд дабіўся 
назначэння законнай льгот-
най пенсіі. 23 красавіка суд-
дзя У.К. Гладкоў задаволіў яго 
зыск да упраўлення па працы, 
занятаксці і сацыяльнай аба-
роне Гарадоцкага райвыкан-
кама наконт ушчамлення яго 
грамадзянскіх праў. 

Ліквідатар звярнуўся ў 
Гарадоцкі суд ў сувязі з тым, 
што упраўленнне сацыяль-
най абароны Гарадоцкага 
райвыканкама ўшчамляе яго 
правы на выхад на  пенсію з 
50 гадоў. Заканадаўства га-
рантуе ліквідатарам аварыі 
на ЧАЭС такі выхад на пенсію, 
калі яны ў 1986 годзе, годзе 
жахлівай аварыі, працавалі 
хаця бы адзін дзень ў 
дзесяці кіламетровай зоне. У 
рэальнасці гэта азначае, што 
ліквідатары па вайсковаму за-
гаду выходзілі на разбураны 
чацвёрты энергаблок у зону 
звышнебяспечнай радыяцыі.

У лютым Анатоль Андрэяў 
прадставіў Гарадоцкаму рай-
сабесу даведку з архіву, што 
ён 28 лістапада 1986 года, зна-

ходзячыся на вайсковых збо-
рах у 30 кіламетровай зоне,  
«убывал» на трэцці энерга-
блок ЧАЭС. Адначасова з гэ-
тым ён прасіў прадставіць 
яму льготную пенсію з дня 
звароту. Ліквідатар даведаўся 
аб дадзенай льгоце толькі 
на 56-м годзе свайго жыцця 
і разлічваў на неабыякавыя 
адносіны да сваёй заявы.

Але яго зварот не быў зада-
волены, бо чыноўнікі з аддзе-
ла палічылі, што няма даведак 
працадаўцаў, у якіх захаваліся 
пярвічныя дакументы аб 
працы ў 10-кіламетровай 
зоне. Адначасова з гэтым 
параілі абскарджваць адмо-
ву ў Гарадоцкім райвыкан-
каме. Фактычна ў саміх сябе,  
быццам бы ў райвыканкаме 
ёсць іншыя адмыслоўцы, якія 
ведаюць нормы пенсійнага 
заканадаўства.

Анатоль Андрэяў не стаў 
хадзіць па райвыканкамаўскіх 
кабінетах, а падаў скаргу 
ў Гарадоцкі суд на дзеянні 
дзяржаўнага органа, які 
ўшчамляе яго грамадзянскія 
правы.

Пад час судовага па-

седжання суддзя Уладзімір 
Гладкоў высветліў, што 
супрацоўнікі ўпраўлення 
па працы, занятасці і сацы-
яльнай абароне не знаёмы 
з нарматыўна прававымі 
актамі Міністэрства абаро-
ны, якія рэгламенціруюць 
выданне загадаў у вайско-
вых частках. Адпаведна бе-
ларускага заканадаўства 
ў Міністэрстве абароны 
няма ніякай неабходнасці 
складаць даведкі, даваць 
камандзіровачныя, каб 
падцвердзіць выкананне за-
гада. Па нормам Міністэрства 
абароны на вайскоўцаў 
пішацца загад аб тым, што 
«лічыць убыўшым», калі да-
ецца загад на выкананне 
дзеянняў за межамі часткі, 
а потым аддаецца загад 
«лічыць прыбыўшым». І ўсё. 
Больш ніякай дакументацыі ў 
войску не вядзецца. Быццам 
бы было магчыма адзначаць 
камандзіроўку на трэццім 
энергаблоку ЧАЭС, куды 
камандзіраваўся Анатоль 
Андрэяў.

У суддзе таксама 
высветлілася, што ў пра-

цы Гарадоцкага райва-
енкамата няма практыкі 
інфармавання ліквідатараў з 
10-кіламетровай зоны ЧАЭС 
аб магчымасці атрымання 
льготнай пенсіі з 50 гадоў. 
Атрымліваецца, што калі 
дзяржаве была неабходна да-
памога ў ліквідацыі катастро-
фы, то армія загадала выка-
наць грамадзянам свой доўг. 
А калі грамадзяне пацярпелі  
пры выкананні доўга, то іх 
фактычныя працадаўцы з 
Мінісэрства абароны не па-
ведамляюць льготнікам аб 
існаванні льгот. Не па-людскі 
гэта атрымліваецца ў нашай 
дзяржаве, дзе так шмат гаво-
рыцца пра клопат аб грамад-
зянах. Было б добра, каб словы 
не разыходзіліся са справамі. 
І Міністэрства абароны 
накіравала бы інфармацыю 
ўсім ліквідатарам  катастрофы 
на ЧАЭС, якія маюць льготы 
на пенсіі адпаведна дзеючага 
заканадаўства.

Рашэнні Гарадоцкага суда 
ўступіць у законную сілу 4 
траўня, калі дзяржаўны орган 
яго не абскардзіць.

Леанід Гаравы. 

віцебскую 
абласную 
камісію 
“папрасілі” на 
вуліцу

Кандыдат у дэпутаты Віцебскага аб-
лсавета Леанід Аўтухоў  28 красавіка не 
здолеў трапіць у пакой Віцебскай аблас-
ной камісіі, каб падаць скаргу на незакон-
нае рашэнне Гарадоцкай акруговай камісіі. 
Уладзімір Мядзелец, старшыня Віцебскай 
абласной камісіі, вызваліў памяшканне 
для рамонту. 

Логіка дзеянняў віцебскіх чыноўнікаў 
зразумела: сваіх кандыдатаў мы выбралі, 
а скардзіцца могуць толькі апызіцыянеры. 
Дык хай пабегаюць па Віцебску.

Леаніду Аўтухову давялося звярнуцца 
да супрацоўніка ідэалагічнага аддзела аб-
лвыканкама, які толькі пасля тлумачэнняў 
зразумеў, што кандыдат у дэпутаты і на 
трэці дзень пасля выбараў мае права 
звяртацца са скаргамі ў абласную камісію і 
назваў адрас працы старшыні камісіі.

Зарэгістраваць скаргу Леаніду Аўтухову 
атрымалася толькі ў будынку Віцебскай 
абласной арганізацыі ФПБ у падначаленай 
Уладзіміра Мядзелеца.

У скарзе Леанід Аўтухоў  адзначае, 
што 27 красавіка ў 8.55 сакратар Гара-
доцкай акруговай камісіі   Л.І. Кладкевіч 
зарэгістравала скаргу на парушэнні на 
Гагарынскім выбарчым участку №5 г. Га-
радка у ходзе выбараў, падліку галасоў, 
пры вызначэнні вынікаў выбараў, якія 
паўплывалі на вынікі выбараў дэпутата 
Віцебскага аблсавета па Гарадоцкай вы-
барчай акрузе за ўваходным №9. 

У пададзенай скарзе кандыдат прасіў 
прызнаць выбары на Гагарынскім участку 
па выбарах дэпутата Віцебскага абласнога 
Савета несапраўднымі.

Леанід Аўтухоў адзначае, што 27 
красавіка адбылося паседжанне Гарадоц-
кай камісіі №9 і  камісія   вырашыла лічыць 
Старавойтава С.І. выбраным дэпутатам 
Віцебскага абласнога  Савета дэпутатаў па 
Гарадоцкай выбарчай акрузе №9. Сакратар 
камісіі Кладкевіч Л.І. не праінфармавала 
камісію аб скарзе кандыдата ў дэпутаты, 
камісія скаргу не разглядала, па ёй рашэн-
не не прымала.

Кандыдат Леанід Аўтухоў у сваёй скарзе 
патрабуе наступнае:

«1. Прызнаць рашэнне Гарадоцкай акру-
говай камісіі  №9 ад 27.09.2010 аб абранні 
Старавойтава С.І.  дэпутатам Віцебскага 
абласнога  Савета дэпутатаў па Гарадоц-
кай выбарчай акрузе №5 незаконным.

2.    Абавязаць Гарадоцкую акруговую 
камісію  №9 разгледзіць пададзеную скар-
гу ў поўным аб’ёме з усімі патрабаваннямі 
беларускага заканадаўства па разгляду 
зваротаў грамадзян.

3.    Прыняць меры для праўдзівага 
інфармавання выбаршчыкаў Гарадоцка-
га раёна, а таксама Віцебскай вобласці ў 
дзяржаўных сродках масавай інфармацыі 
аб ходзе выбараў на Гагарынскім вы-
барчым участку №5 па выбарах дэпутата 
Віцебскага абл, дзе камісіяй кіруе Грыбанаў 
В.Ф.»

Цяжка спадзявацца на аб’ектыўны раз-
гляд скаргі камісіяй, якая ужо пазбаўлена 
свайго афіцыйнага месца. Зараз члены 
Віцебскай камісіі, быццам бы апазіцыянеры,  
будуць збірацца дзе давядзецца. Ды і ці 
будуць? Ёсць вялікае сумненне  у тым, што  
яны, а не вышэйстаячыя чыноўнікі, будуць 
прымаць рашэнне па скарзе. Дарэчы з 
дадзенай сітуацыяй сутыкнуліся і іншыя 
незалежныя кандыдаты, якія 28 красавіка 
беспаспяхова шукалі абласную камісію па 
афіцыйнаму месцу знаходжання і толькі у 
Цэнтрвыбаркаме знайшлі адрас Уладзіміра 
Мядзелеца, старшыні абласной камісіі.

Л. Антонаў.

 “Датэрміноўшчына”

Кандыдаты ад улады нічога не абяца-
юць выбаршчыкам Гарадоччыны.

Немэтавае выкарыстанне бюджэт-
ных сродкаў выявіў актывіст Руху «За 
Свабоду!» Леанід Гаравы пры вырабе 
інфармацыйных матэрыялаў кандыдатаў 
у дэпутаты Гарадоцкага райсавета. 

За подпісам Гарадоцкай раённай 
выбарчай камісіі на Гарадоччыне 
распаўсюджваюцца інфармацыйныя 
матэрыялы кандыдатаў у дэпутаты. Пры 
законнасці выпуску інфармацыйных 
матэрыялаў увагу актывіста прыцягнулі 
дзве акалічнасці. Па-першае, матэрыялы 
не ўтрымліваюць праграмы ддзейнасці 
кандыдатаў, а толькі даюць кароткую 
інфармацыю аб біяграфіі кандыдата. 
Між тым арт. 75 ВК РБ кажа, а Віцебская 

абласная камісія настойвае, што выка-
рыстанне правоў на агітацыю магчыма, 
калі кандыдат паведамляе праграму сва-
ёй дзейнасці. Фактычна кандыдаты на 
выбары ідуць нічога не прапаноўваючы 
выбаршчыкам. Такія стандарты агітацыі 
кандыдатаў у мясцовыя саветы па-
гарадоцку.

Па-другое, пры сярэдняй колькасці 
выбаршчкаў на акругу – каля 650 асоб, 
наклад кожнага вырабленага заказа 
роўны дзвюм тысячам. Кожны выбарш-
чык Гарадоччыны атрымае аж тры лістка 
ад кандыдата з біяграфіяй. Пры нястачы 
улётак для кандыдатаў у абласны савет, 
дзе акругі больш 12 тысяч, а вырабіць 
максімум магчыма 6500 улётак, такая 
«раскоша» выклікае здзіўленне. Наво-

шта больш тысячы нікаму не патрэбных 
улётак. У прыбіральні выбаршчыкі ўжо 
ходзяць з адмысловай паперай.

Пытанні наконт не мэтавага выкары-
стання бюджэтных сродкаў на Гарадоч-
чыне актывіст Руху «За Свабоду!» Леанід 
Гаравы задаў старшыні Віцебскай аблас-
ной выбарчай камісіі ў адмысловай зая-
ве. З адказу старшыні камісіі У. Мядзельца 
вынікае, што ніякіх парушэнняў у «такім» 
вырабе агітацыйных плакатаў няма. Але  
камісія ніякага рашэння аб заяве на па-
рушэнне заканадаўства не прыняла, вы-
вучыла пытанне не ў поўным аб’ёме і не 
па сутнасці пастаўленых пытанняў. У на-
родзе пра такое  кажуць: ты яму пра Яро-
му, а ён табе пра Фаму.

Л. Антонаў. 

УлЁтаК У тры раЗы БОлЬШ, чым выБарШчыКаў
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«АвтУховичА 
ЗАСАДят и бУДУт 
СмотРЕть, КАК 
это пРоГЛотят 
бЕЛоРУСы»

Приговор по «делу террористов» будет 
озвучен 6 мая в 14.30. До этого события пра-
возащитники поделились с журналистами 
тем, что они видели на суде, и рассказали, 
кто такой Николай Автухович и почему сидит 
именно он. 

— То, что мы увидели на суде, повергло нас 
в шок, — заявила председатель Центра по 
правам человека Раиса Михайловская. — Мы 
столкнулись с таким огромным количеством 
процессуальных нарушений. Обществу необ-
ходимо задуматься, почему сидит именно Ав-
тухович? Еще во время процесса в 2006 году в 
своем заключительном слове он сказал: «Этот 
суд – следствие моей борьбы с коррупцией в 
Гродненской области». Сегодня все это повто-
ряется снова. 

По словам правозащитников, все началось 
еще в 2005 году, когда за нежелание давать 
взятки и попытку бороться с коррупцией Ав-
туховича пытались сломить, натравив на него 
многочисленные проверки. Еще тогда во вре-
мя следствия на него пытались «повесить» и 
найденный гранатомет, и поджог. Но не смог-
ли. 

— Думали, что после суда Автуховичу хва-
тит и «дела о налогах», и, отсидев, он успо-
коится. Но он не успокоился. И вновь начал 
свою правозащитную деятельность. Поэтому 
появилось новое дело. 

То, что предприниматель так привлек вни-
мание властей, по мнению правозащитника 
Олега Волчека, объясняется тем, что он вме-
сте со своими единомышленниками узнал и 
показал, как система зарабатывает деньги. 

— Они нашли коррупцию в том органе, где 
ее не может быть, в отделении Министерства 
по налогам и сборам. Они раскрыли тайную 
теневую экономику властей, когда увидели, 
как государство зарабатывает, когда часть 
денег идет местным чиновникам, а остальные 
государству. Власти увидели, что этих людей 
по-другому не остановить. 

Правозащитник также выказал обеспокоен-
ность относительно безопасности жизни Ни-
колая Автуховича. 

— Вспомните, на суде Автухович неодно-
кратно говорил «если я доживу», — напомнил 
Олег Волчек. — И это не просто так. В тюрьме 
он действительно не защищен. И власти сде-
лают все, чтобы он не вышел. 

По словам правозащитников, факты, к ко-
торым прибегало следствие, были абсолютно 
бездоказательны, в то время как доказатель-
ства невиновности были полностью проигно-
рированы. Однако это не сломило людей.

— Я видела, как ведут себя на суде Авту-
хович, Осипенко и Козлов. Достойно, честно, 
они не выглядели подавленными, — отметила 
Людмила Грязнова. — Можно смело сказать, 
что эти люди – герои сегодняшнего дня, герои 
Беларуси. А вот тот же Александр Ларин – это 
совсем другой тип белорусов, и мне очень 
горько осознавать, что такие среди нас тоже 
есть. 

— Так Ларин – не белорус, он русский, — за-
метил кто-то из присутствующих.

— Это чистый политический заказ, — уве-
рен сопредседатель оргкомитета по созданию 
движения ветеранов войны в Афганистане 
«Защитники Отечества» Александр Комаров-
ский. — Мы должны понимать, что это значит 
для всех нас. Что такова наша система: если 
захочет один человек, то любой из нас может 
получить 20 лет. Найдут гранатомет, взрывное 
устройство или еще что... Никто не застрахо-
ван. А сейчас Автуховича засадят и будут смо-
треть, как поведут себя белорусы, как прогло-
тят это. 

В этой связи правозащитники призвали 
всех прийти 6 мая к зданию Верховного суда, 
чтобы поддержать Николая Автуховича в знак 
солидарности. Решено было также принести с 
собой цветы, чтоб продемонстрировать, что 
мы верим в невиновность этих людей и ждем 
их освобождения.

Вот лишь некоторые тезисы, 
которыми ублажал слух своих 
граждан в ежегодных посланиях 
президент. 

Слово: «Неоспоримым преи-
муществом нашей модели эконо-
мического развития является то, 
что мы не влезли в долги. Кредит 
– это капкан, в который попадем 
даже не мы, а наши дети и внуки. 
Ни в коем случае нельзя допу-
стить, чтобы кредит превратил-
ся в средство давления на нашу 
страну». (2007 год)

Дело: Тот факт, что наша стра-
на все прочнее садится на кре-
дитную иглу, с каждым годом 
наращивая темпы заимствова-
ний, уже не вызывает ни у кого 
сомнений. К 2010 году Беларусь 
успела наскрести по сусекам 
кредитов на 22 млрд долларов 
и, судя по всему, не собирается 
останавливаться на достигнутом. 
Поменялась и риторика главы 
государства: в 2009 году он уже 
заявлял, что, получив междуна-
родные кредиты, наша страна 
получила «запас прочности» и 
ни слова о жизни без долгов как 
о неоспоримом преимуществе 
нашей экономической модели. 

Слово: «В последнее время, 
особенно в России многие ёр-
ничают: неужели Лукашенко по-
везет из Азербайджана, Ирана 
и Венесуэлы нефть в Беларусь, 
когда российская выгоднее. Ко-
нечно, не повезет». (2007)

Дело: Не прошло и трех лет, 
как венесуэльская нефть прями-
ком отправилась в наши края. По 
железнодорожным путям через 
Одессу уже побежали первые 
вагоны с черным золотом. И хоть 
объемы и экономическая выго-
да такой сделки выглядят сомни-
тельно, в России уже не ёрнича-
ют. Там прямо крутят у виска. 

Слово: «Если и будет прива-
тизация, она будет открытой и 
честной. Никакой номенклатур-
ной, клановой, как я сказал, и не-
добросовестной приватизации в 
стране не будет… Объекты будут 
продаваться только по конкурсу 
или через аукцион... Конкуриро-
вать между собой будут не фами-
лии или покровители, а бизнес–
планы и социальные программы 
по поддержке трудового коллек-
тива» (2007).

Дело: Насколько честна и 
прозрачна у нас приватизация, 
можно пронаблюдать на ряде 
недавних сделок. Достаточно 
припомнить продажу лакомого 
куска в центре Минска, который 
достался Оману за символиче-
скую сумму в 10 млн. долларов. 
Не менее «темной» оказалась и 
история с продажей госпакета 
акций СП МЦС (Velcom). Оглаше-
ния суммы вырученных средств 
пресса не могла добиться очень 
долго. В той же череде стоит и 
покупка швейцарской компани-
ей Franck Muller часового заво-
да «Луч»… Кстати, относительно 
последнего, слова тоже несколь-
ко разошлись с делом. 

Слово: «Но главная задача 
здесь еще состоит и в том, что-
бы сохранить это производство 
в стране. Оно исторически при-
надлежит нашей стране. Точно 
так по часовому заводу. Не знаю, 
чего там ждут и правительство и 
Павлов. Ждут, когда я приеду на 
часовой завод, губят его и даль-
ше, некоторые говорят, давайте 
его закроем. Людей трудоустро-
им – не проблема. Вопрос не в 
этом – можно и МТЗ закрыть, 
и МАЗ закрыть. Так а с чем мы 
останемся? Это тоже наш брэнд. 
Сегодня часы, оказывается, в 
мире выпускают меньше стран, 
чем самолеты. Это высочайший 

уровень технологий». 
Дело: Чем закончилось сохра-

нение «брэнда», всем известно. 
Завод продали швейцарцам за 
12,41 миллиона долларов. Экс-
перты назвали эту сделку пол-
ным абсурдом и предположили, 
что она нужна была только для 
того, чтобы прикрыть какие-то 
другие, которые не афишируют-
ся.

Слово: «С 1 апреля (2009 года 
– «С») в убыток работать пре-
ступно. Работа в убыток — это 
завтрашняя катастрофа. То же 
касается и работы на склад… 
Мы будем на корню пресекать 
попытки иждивенческих настро-
ений у хозяйствующих субъек-
тов». 

Дело: На 1 февраля складские 
запасы составили 75,3%. При 
этом рост запасов зафиксирован 
во всех отраслях белорусской 
промышленности. С чистым 
убытком на конец 2009 года сра-
ботало каждое пятое предприя-
тие — 18,6%. Сумма убытка со-
ставила 785,9 млрд рублей, или 
в 3,5 раза больше, чем в анало-
гичный период прошлого года. 
В общем, на лицо преступный 
замысел.

Слово: «С нынешнего года мы 
принципиально изменим под-
ходы к оценке работы сельхоз-
предприятий. Сейте то, что будет 
приносить прибыль. Но на госу-
дарственные дотации не рассчи-
тывайте». 

Дело: Слова о сокращении до-
таций сельскому хозяйству зву-
чат из уст президента с завид-
ным постоянством. Между тем, 
по словам вице-премьера Ивана 
Бамбизы, только в 2009 году на 
аграрный сектор из бюджетов 
всех уровней было направле-
но 4,6 трлн рублей, что на 30% 
выше уровня 2008 года. Вместе 
с тем, несмотря на такую под-
держку, рентабельности в сель-
хозорганизациях снизилась до 
14,2% против 18,7% в предыду-
щем году, в том числе от реали-
зации продукции — 4,2% про-
тив 6,3%. Это при том, что планы 
стояли амбициозные — обеспе-
чить уровень рентабельности 
сельхозпроизводства не ниже 
22-25%. Снизилась также чистая 
прибыль предприятий сельско-
го хозяйства. Она составила 1,4 
трлн рублей, или 86% к уровню 
2008 года.

Слово: «Налоги призваны 
стимулировать плательщиков к 
легальной уплате налогов и сбо-
ров. Схема налогов должна быть 
простой и понятной» (2008 год).

Дело: Казалось бы, некоторые 
подвижки в этой области были 
сделаны. Однако в ноябре 2009 
года Всемирный банк, Междуна-
родная финансовая корпорация 
и PricewaterhouseCoopers опу-
бликовали шестое ежегодное 
исследование «Уплата налогов 
2010. Международный обзор». В 
рейтинге по простоте уплаты на-
логов Беларусь в очередной раз 
заняла последнее 183-е место. 

Слово: «Основной вопрос, 
который будоражит наши умы: 
кто же будет строить станцию в 
Беларуси. Этот вопрос в кулуа-
рах решаться не будет. Это будет 
открытый конкурс. Конечно, нам 
не хотелось бы – я уже послу 
России об этом говорил, — что-
бы мы складывали яйца в одну 
корзину. Мы зависим и так по 
другим видам энергии от Рос-
сии, не хотелось бы зависеть и 
в строительстве АЭС только от 
Российской Федерации. Это я го-
ворю честно. Мы хотели бы, что-
бы АЭС построили, может быть, 
другие» (2007). 

Дело: Как ни «противился» 
президент, а «честный» конкурс 
выиграли именно россияне. 
«Складированию яиц» суще-
ственно поспособствовал обе-
щанный Россией под строитель-
ство АЭС кредит. А конкуренты 
отдыхают: «Слушайте, посмеши-
ще! Мы им предлагаем за блок 
почти два миллиарда долларов, 
а они перед нами ставят условия, 
какое у вас будет предвыборное 
законодательство...», — возму-
щался президент. 

Слово: «Задача правительства, 
всех республиканских и местных 
органов управления — даже 
в условиях роста цен на энер-
гоносители сохранить в этом 
году (2007-м – «С») положитель-
ную динамику снижения тем-
пов инфляции и по итогам года 
выйти на целевые параметры, 
предусмотренные в прогнозе 
социально–экономического раз-
вития страны, — 6—8%».

Дело: Тогда по итогам 2007 
года официальный рост потре-
бительских цен составил 12,1%, 
или в 1,51 раза больше верхнего 
предела. Больше столь амбици-
озных задач президент не ста-
вил. 

Слово: «Сергей Сергеевич 
(Сидорский – «С»), надо возвра-
щаться к требованию повыше-
ния заработной платы. Другого 
пути нет. На конец пятилетки 
нам надо заработную плату до-
вести, боюсь говорить, до 700 
долларов, никуда не денемся. 
500 долларов будет мало. Надо 
700 – среднюю зарплату по стра-
не. Тогда мы сможем удержать 
стабильность в нашем обще-
стве». (2008)

Дело: Похоже, не видать нам 
стабильности как своих ушей. 
Нынешняя средняя зарплата бе-
лоруса не то, что до 700, до 500 
вряд ли дотянет. Во всяком слу-
чае, к концу 2010 года. Напом-
ним, что в феврале начисленная 
средняя зарплата составила 
1.016.393 рубля, или 346 долла-
ров по текущему курсу. Хотя еще 
в конце 2008 года она равнялась 
456 долларам США.

Слово: «Кто эти шесть человек, 
которых Запад назвал полити-
ческими заключенными? Двое 
осуждены за незаконное пред-
принимательство и неуплату на-
логов. Двое за хулиганство, один 
за незаконную деятельность и 
еще один за призыв к деятель-
ности, направленной против 
страны... Мы приняли решение, 
что тему закрываем. Пятеро на 
свободе — шестой (видимо, пре-
зидент имел в виду Александра 
Козулина — «С») отказался. Ка-
кие к нам претензии?»

Относительно освобождения 
последнего президент вообще 
разразился страшными про-
рочествами: «Нашли вшивого 
оппозиционера, полтора про-
цента получившего на выборах, 
и сделали его политзаключен-
ным. Оппозиция не хочет, чтобы 
его выпускали. Если он завтра 
выйдет на свободу, оппозиции 
той не будет. Святого нет в этом 
человеке ничего». 

Дело: Как мы помним, проро-
чествам Александра Григорье-
вича не суждено было сбыться: 
Александр Козулин вышел на 
свободу, но угрозы для оппо-
зиции явно не представлял. Да 
и сама оппозиция не очень-то 
противилась этому факту. Что же 
касается вопроса с политзаклю-
ченными, который президент 
якобы закрыл еще в 2008 году, то 
все идет к тому, что в 2010 году 
он снова может стать актуаль-
ным. 

Это лишь небольшой пере-
чень фактов, когда слова пре-
зидента, провозглашенные во 
время ежегодных посланий на-
роду и Национальному собра-
нию, существенно разошлись с 
делом. 20 апреля нас ждет оче-
редная порция обещаний. Благо, 
мы уже давно научились не при-
нимать слова президента близко 
к сердцу.

А на закуску предлагаем вам 
несколько ставших уже крыла-
тыми фраз из ежегодных высту-
плений президента последних 
трех лет:

«Это не оппозиция, это просто 
враги народа, потому что они 
делают то, что ни в одном госу-
дарстве, даже самом демократи-
ческом, недопустимо».

«Если белорусскую оппози-
цию открыто выпустить в СМИ, 
то 90% населения будет шара-
хаться от нее, как от проказы».

«Господь с вами, сохраните 
эти визовые ограничения. Что 
мне летать некуда? Вы свое ци-
вилизованное демократическое 
лицо, таким образом, показы-
ваете всему миру!»

«Ведь уже Буш искал там мои 
счета, никак до сих пор не на-
шел. Ну, если Буш не нашел, то 
вряд ли кто-то уже найдет, если 
бы даже они и были». 

«И коровы сегодня дизельное 
топливо не дают. Поэтому увели-
чивайте производство молока. 
Сегодня сухое молоко, обезжи-
ренное или обезвоженное, как 
оно называется, подорожало в 5 
раз. Сушите молоко и продавай-
те».

«Если побыл на Северном по-
люсе – найди там что-то положи-
тельное, привези и заставь вне-
дрить здесь».

«После того, как я заявил о 
либерализации, многие поняли 
это как вседозволенность. Не-
которые шарлатаны, отщепенцы 
и отморозки это поняли так: что 
хочу, то и ворочу. Хочу — хожу 
по улицам, переворачиваю ма-
шины. Средства массовой ин-
формации поняли, как возврат к 
тому, с чего мы начинали в сере-
дине 1990-х: желтизна и больше 
ничего». 

«Некоторые рассуждают так: 
пришла к президенту какая-то 
новая команда, я не буду назы-
вать фамилии, их хорошо знают, 
вплоть до моих сыновей, и они 
якобы влияют на президента, 
они поворачивают колесо исто-
рии Беларуси в сторону Запада 
от России, либерализации и так 
далее: Успокойтесь, я еще в со-
стоянии формировать полити-
ку внутри государства и за ее 
пределами» «Только участники 
этих так называемых социаль-
ных маршей почему-то избивают 
оказавшихся рядом водителей и 
прохожих, расхаживают с раз-
ноцветными флагами и флагами 
ЕС. Как власть должна реагиро-
вать, когда люди не могут пройти 
или проехать по центру столицы, 
когда молодчики набрасываются 
на них с кулаками?»

«Если россияне, видя наши не-
достатки или ошибки, никогда 
нас не шпыняли, не толкали де-
лать то или это, то почему вы (За-
пад – «С») себе это позволяете?!»

«Ползучая контрреволюция в 
Беларуси не пройдет! Вы же пом-
ните, как по мордасам надавали 
здесь разного рода цветным 
революциям. Даже пикнуть не 
смогли. Не потому, что мы такие 
диктаторы и варвары, а потому, 
что проводим политику в инте-
ресах нашего народа». 

Анастасия Зеленкова,http://
gazetaby.com

ПОсланИЯ Главы ГОсУДарства: слОва И Дела

Анастасия Зеленкова
На пресс-конференции в минске 

правозащитники рассказали, почему 
«дело Автуховича» касается каждого 
белоруса, и призвали прийти с цвета-
ми на оглашение приговора 6 мая. 

C ежегодным посланием к Национальному собранию и народу Александр Лукашенко обратится 20 апреля. Накануне мы просмо-
трели его выступления последних трех лет и сравнили, как реализуются его слова на деле. 
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Напомним, что в среду 
президент Беларуси 
Александр Лукашен-

ко обратился с очередным 
ежегодным посланием к пар-
ламентариям и гражданам 
своей страны. Российских на-
блюдателей, заинтригованных 
его последними жесткими 
заявлениями в адрес Кремля, 
разумеется, интересовало, что 
будет сказано о нашей стране. 
И они не ошиблись в своих 
ожиданиях. Хотя отношения с 
крупнейшим из соседних госу-
дарств не были главной темой 
послания Лукашенко, доста-
лось от него и Москве.

«Мы выжили в условиях кри-
зиса, и сейчас вынуждены бла-
годарить не Россию — родную 
матушку, нашу родную Рос-
сию. Кого мы должны благода-
рить? В кавычки беру — своих 
«врагов»: МВФ, Европу, Запад. 
Они нам эти займы давали, 
чтобы страна выжила», — за-
явил, в частности, белорус-
ский лидер. Затем он обругал 
российский «прагматизм» и 
закончил, предположив, что 
«руководство России исходит 
из того, что «никуда не денут-
ся». «Денемся, — пообещал 
«батька». — В центре Европы 
страна пустовать не будет. Я не 
могу позволить себе унижать 
собственный народ. В зем-
лянки пойдем, но выживем!» 
При этом Лукашенко объявил 
о скором введении сразу не-
скольких серьезных экономи-
ческих новшеств, которые, и 
правда, не свидетельствуют о 
хорошем состоянии финансов 
Беларуси, несмотря на ее на-
мерение отказаться в ближай-
шее время от сотрудничества 
с МВФ. В частности, речь идет 
о радикальном пересмотре 
системы бухгалтерского учета, 
а также об отмене дотаций для 
сельского хозяйства.

После выступления были 
вопросы. И один из них касал-
ся президента Киргизии. Как 
сообщил собравшимся Алек-
сандр Лукашенко, Минск при-
нял Курманбека Бакиева вме-
сте с семьей. «Они находятся у 
нас, под защитой нашего госу-
дарства и лично президента», 

— сказал глава белорусского 
государства. «Это президент 
дружественной нам страны. 
И чего бы нам это ни стоило, я 
буду делать все, чтобы сохра-
нить его семью и его самого». 
Кроме того, Александр Лука-
шенко поручил министерству 
иностранных дел и правитель-
ству оказать «гуманитарную 
помощь Кыргызстану».

И это не оказалось «проход-
ным» событием. Учитывая, что 
Москва фактически поддержа-
ла временное правительство 
Киргизии, Лукашенко, публич-
но заявив о своей поддерж-
ке свергнутого президента, 
вмешался в среднеазиатскую 
политику России. Возможно, 
в Кремле это предпочли бы 
просто не заметить – и без 
того хватает поводов для кон-
фликтов с белорусскими пар-
тнерами по единому таможен-
ному пространству. Однако 
Лукашенко не остановился на 
предании гласности факта на-
хождения Бакиева в Минске.

Уже на следующий день бе-
лорусский лидер заявил, что 
выборы, которые готовятся 
в Киргизии, без свергнутого 
президента пройти просто не 
могут. Ну а сам Бакиев, чув-
ствуя за собой поддержку Лу-
кашенко, неожиданно и вовсе 
сообщил, что, вопреки согла-
сованным с Россией, США, Ка-
захстаном и Китаем условиям, 
на которых новые киргизские 
власти выпустили его с семьей 
из республики, он продолжает 
себя считать главой государ-
ства.

Кроме раздражения, подоб-
ное заявление, разумеется, 
ничего вызвать не могло. Гла-
ва временного правительства 
Роза Отунбаева предложила 
тем международным органи-
зациям, которые вывозили 
Бакиева, вернуть его обратно, 
чтобы решение о его будущем 
принял киргизский народ. 
Ну а источник в МИД РФ под-
черкнул, что находящегося в 
Минске киргизского политика 
в Москве президентом уже не 
считают, ведь он собственно-
ручно подписал заявление о 
сложении с себя полномочий 

главы республики.
Но на этом Россия не оста-

новилась – раздражение от 
попыток партнера по СНГ и 
«брата» по Союзному госу-
дарству играть в собственную 
среднеазиатскую политику 
было так сильно, что от рез-
ких намеков в адрес Лукашен-
ко не удержался президент 
Дмитрий Медведев. После 
подписания в Харькове ряда 
стратегических соглашений 
со своим коллегой из другого 
«братского» государства Вик-
тором Януковичем Медведев, 
говоря о соседних странах и 
ставя Украину им в пример, 
призвал «посмотреть, как 
их заявления сопрягаются с 
действиями, соизмеряются 
с результатом». «Возникает 
вопрос — во имя чего и за 
что? Одно дело — идеальное 
партнерство, другое дело — 
декларация о намерениях, 
одно дело — серьезная рабо-
та, другое дело — решение о 
приеме на постоянное место 
жительства людей, которые 
потеряли работу», — заочно 
попенял «батьке» российский 
лидер.

Таким образом, не исклю-
чено, что, испытывая эмоцио-
нальный подъем от резкого 
потепления отношений с 
Польшей и Украиной, Россия 
не побоится и дальше ужесто-
чать свою политику в отноше-
нии Беларуси. И Александр Лу-
кашенко, понимая, что теряет 
один за другим рычаги влия-
ния на крупнейшего соседа, 
судя по истории с Бакиевым, 
пытается приобрести новые.

Однако не слишком удачно, 
поскольку его неумелые ди-
пломатические действия за-
тронули не только интересы 
Москвы, но нарушают явно 
существующие негласные до-
говоренности России, Китая и 
США. В итоге, опасаясь «сгово-
ра» великих держав с целью 
сместить его, как Бакиева, 
«батька» как будто специально 
сам провоцирует достижение 
столь же дружеского, как в 
Киргизии, соглашения между 
ЕС, Россией и США по поводу 
будущего Беларуси.

Итак, из этой реплики можно 
сделать несколько выво-
дов. Во-первых, прошед-

шая кампания местных выборов была 
тренировкой, а основная кампания 
по выборам президента впереди. Во-
вторых, она будет тяжелой. Вот это 
совершенно непонятно. Если верить 
самому Лукашенко и государствен-
ным СМИ, судьба выборов предопре-
делена, весь народ поддерживает 
действующего главу государства, все 
другие претенденты на высший пост 
– «отморозки», не пользуются до-
верием общества. Поэтому выборы 
– формальность. И вдруг – «тяжелая 
кампания». Это почему же? Видимо 
потому, что все дежурные утвержде-
ния о всенародной поддержке дей-
ствующего президента – это пропа-
гандистская туфта, и сам Лукашенко 
это понимает. 

В-третьих, любопытна реплика: 
«если в этой кампании придется уча-
ствовать действующему президенту, 
то она еще тяжелее будет». И далее 
Лукашенко сказал: «Я уже, честно 
говоря, наработался. Если вы найде-
те другого Президента, то страха не 
будет. Все равно рано или поздно его 

надо будет найти. Если найдете — хо-
рошо». 

Это уже такая игра. Вряд ли в Бе-
ларуси найдется хоть один человек, 
который сомневается в том, что Лу-
кашенко будет баллотироваться на 
новый президентский срок. Да и сам 
глава государства все время говорит 
о задачах на следующую пятилетку, 
повторяет, что мы это сделаем, то 
сделаем. Уго Чавесу Лукашенко по-
обещал приехать в Венесуэлу летом 
следующего года. Тогда что же стоит 
за этими его словами? Элементар-
ное кокетство. Он хочет, чтобы народ 
его попросил. Дескать, оставайтесь, 
Александр Григорьевич, не бросайте 
нас сиротинушками, как же мы без 
вас, все погибнем без вашего дер-
жавного попечительства. 

Дальше Лукашенко продолжает: 
«Вы видите, кому-то тут не нравит-
ся действующий Президент — и на 
Западе, и на Востоке. Естественно, 
руки чешутся, хочется сюда влезть. 
Я насчет этого не очень переживаю, 
просто вам говорю: расслабляться не 
надо». И при этом президент упомя-
нул события в Кыргызстане. 

Из этой реплики можно сделать 

два вывода. Во-первых, киргизские 
события президента сильно впечат-
лили. Он считает, что они произошли 
под внешним влиянием. Ему грезится 
заговор России и Запада. Во-вторых, 
целенаправленно создается образ 
внешнего врага. Он сыграл важную 
роль в ходе президентских выбо-
ров 2001 и 2006 годов. Казалось бы, 
теперь, после того, как Беларусь на-
чала проводить политику диалога с 
ЕС, внешний враг исчез. Но не тут то 
было. Модель осажденной крепости 
– это, по мнению Лукашенко, наилуч-
шая атмосфера для президентских 
выборов. 

Затем Лукашенко прокомментиро-
вал итоги местных выборов: «Выбра-
ны нормальные, способные работать 
люди. Есть, правда, и оппозиционе-
ры». По его словам, это вызвало не-
кую обеспокоенность у ряда чинов-
ников. «Я им говорю: успокойтесь, 
ведь оппозиция не однородная, она 
разная, там тоже есть нормальные 
люди», — подчеркнул глава государ-
ства. 

Итак, президент сделал феноме-
нальный вывод. Оказывается и среди 
«отморозков» встречаются нормаль-

ные люди. Из уст Лукашенко это зву-
чит как сенсация. 

Затем президент перешел к нефти. 
Каждый день государственные СМИ 
сообщают, как движется к Белару-
си венесуэльская нефть. Как будто 
это спасение для страны. Так ждали 
очередной транспорт с продоволь-
ствием в блокадном Ленинграде. 
На самом деле этой венесуэльской 
нефти хватит для работы на Мозыр-
ском НПЗ всего лишь на четыре дня. 
Эта поставка давно перестала быть 
экономическим фактором, а превра-
тилась в пропагандистский товар, ко-
торый власти хотят продать доверчи-
вому обывателю. Дескать, в ответ на 
коварные происки России президент 
нашел выход из сложной ситуации. 

Далее Лукашенко не преминул 
уколоть Россию. Вся прибыль от 
переработки венесуэльской нефти 
на Мозырском НПЗ должна остаться 
в Беларуси, несмотря на то, что бо-
лее 40 % акций завода принадлежит 
российским акционерам. «Если хоть 
одна копейка уйдет на ту сторону, 
пеняйте на себя, — сказал Александр 
Лукашенко, обращаясь к генерально-
му директору Мозырского НПЗ Ана-

толию Куприянову. — Все до копейки 
деньги и прибыль должны быть в Бе-
ларуси. Им не надо было перерабаты-
вать нефть и прибыль не была нужна. 
Если кто-то будет мешать, говорите 
сразу». 

Этим указанием Лукашенко нару-
шает правила функционирования ак-
ционерных обществ, закрепленных 
в белорусском законодательстве, 
согласно которому вся прибыль де-
лится пропорционально количеству 
акций. А ведь белорусские власти 
усиленно зазывают в Беларусь ино-
странных инвесторов. Лукашенко 
в недавнем послании парламенту 
говорил, что для зарубежных биз-
несменов здесь предоставлены бла-
гоприятные условия, у них никто не 
отнимет собственность. И вот, пожа-
луйста, у иностранного (российского) 
инвестора в нарушение закона, по 
устному распоряжению президента 
отнимают прибыль. И как должны на 
это реагировать серьезные бизнес-
мены на Востоке и Западе? Причем, 
в реальности прибыль там мизерная 
(четыре дня работы), но инвестици-
онный имидж страны испорчен. 

ОчереДные ПреЗИДентсКИе ОтКрОвенИЯ

лУКаШенКО ПрОвОцИрУет ревОлюцИю

Валерий Карбалевич
Поездка А. Лукашенко по регионам широко освещается государственными СМИ. Посещая Петриковский район Гомельской области, он сделал несколько интересных заявле-

ний. В частности, о предстоящей президентской предвыборной кампании президент сказал: «Впереди у нас основная кампания, очень тяжелая кампания. Если в этой кампа-
нии придется участвовать действующему президенту, то она еще тяжелее будет», — сказал Александр Лукашенко. 

Президент Александр Лукашенко в своем ежегодном обращении к народу и парла-
менту Беларуси в очередной раз резко высказался в адрес России и в этот же день при-
нял у себя беглого президента Киргизии Курманбека Бакиева. Москва посчитала это 
откровенно недружественным шагом и попеняла «батьке» за «прием на ПМЖ людей, 
которые потеряли работу». 

а военных баз и нет...
В который раз  ленты но-

востей пестрят заголов-
ками  «Лукашенко шан-

тажирует Россию»… И  ведь это 
действительно шантаж. «Главно-
командующий Вооруженными 
силами России, видимо, забыл, 
что на территории Беларуси на-
ходятся две действующие воен-
ные базы: в районе Барановичей 
и районе Вилейки. И могу напом-
нить, что в отличие от Севастопо-
ля Россия платит нам ноль рублей 
и ноль копеек за аренду этих 
баз… Если президент России об 
этом забыл - пора вспомнить… 
Вот вам дела и намерения.»

Смело, резко. По примеру 
Саакашвили парирует выпады из 
Кремля, не молчит. И, вроде бы, 
все правильно в этой отповеди. 
Только все неправда.

Начнем с того, что юридически 
в Беларуси нет никаких россий-
ских военных баз. Дмитрий Мед-
ведев об этом может и не знать, 
поскольку не он подписывал 
соответствующие соглашения. А 
вот Александр Лукашенко ставил 
подпись собственноручно.

Соглашения об условиях пре-
бывания в Беларуси РЛС «Вол-
га» в районе Баранович и РЛС 
«Антей» в районе Вилейки были 
подписаны в пакете с очень важ-
ными белорусско-российскими 
документами. Напомню хотя бы, 
что именно в этот день, 6 января 
1995 года, в Минске было заклю-
чено Соглашение о Таможенном 
союзе между Беларусью и Росси-
ей. Возможно, именно поэтому в 
документы о военных объектах 
была внесена следующая форму-
лировка.

«Радиостанция Вилейка, на-
ходящаяся на территории Ре-
спублики Беларусь, именуемая 
далее «Радиостанция», является 
российским военным учрежде-
нием. Ничто в настоящем Согла-
шении не может рассматриваться 
как наделяющее Радиостанцию 
статусом военной базы» (статья 1 
Соглашения по Вилейке). Анало-
гичный статус не военной базы 
закреплен и за «узлом» в Бара-
новичах.

Так что юридически россий-
ских военных баз на территории 
Беларуси просто нет. Вот хоть 
галстук от злости по примеру 
все того же Саакашвили можно 
скушать, а нет у нас российских 
военных баз!

Зато есть, скажем так, почти 
мирные российские объекты, 
которые арендуют у Беларуси 
землю - «Радиостанция Вилейка» 
и «узел Барановичи» (именно так 
значится в документах). Причем, 
соглашения были заключены 
сроком на 25 лет. И если мы по 
каким-то причинам не захотим 

их продлить, то должны уведо-
мить о своем нежелании за год 
до истечения действия докумен-
тов. То есть только через 9 лет 
Беларусь сможет сигнализиро-
вать Кремлю, что, мол, устали мы 
от ваших радиостанций и узлов. 
И только через 10 лет сможет от 
них избавиться.

Причем, такой документ под-
писал не Шушкевич, не Кебич и 
не Зенон Позняк. А Александр 
Лукашенко лично.

Его упрек про плату в «ноль ру-
блей, ноль копеек» -- это тоже не 
вполне честное признание. Пото-
му что россияне, действительно 
не платят за землю. Но в обмен 
«Российская Федерация предо-
ставляет Республике Беларусь 
на безвозмездной основе воен-
ные полигоны для проведения 
боевых стрельб соединениями и 
частями ПВО Вооруженных Сил 
Республики Беларусь, инфор-
мацию о ракетно-космической 
обстановке и содействует осна-
щению пунктов управления Вой-
сками ПВО Республики Беларусь 
необходимой для этого аппара-
турой».

Видимо, в ближайшее время от 
российских экспертов мы услы-
шим, в какие суммы оцениваются 
эти услуги, и кто тут в выигрыше, 
а кто в проигрыше. Случайно или 
нет, но после мирного решения 
военных вопросов с Россией Бе-
ларусь стала накапливать долги 
за российских газ. В Москве на 
это смотрели сквозь пальцы, со-
юзника претензиями не нерви-
ровали. Вопрос тогда решился 
без истерик, газовой войны, за-
кручивания вентилей или чего-то 
подобного. Президенты Ельцин 
и Лукашенко, улыбаясь друг дру-
гу, подписали так называемый 
«нулевой вариант». Часть долга 
за газ нам зачли в счет уплаты 
компенсации (вернее, неуплаты) 
за вывод ядерного оружия (вот 
тогда и надо было считать, сколь-
ко оно стоит, а не бить рюмки об 
пол в знак большой дружбы меж-
ду белорусским и российским 
народами), а остальную часть 
долга на 1 миллиард долларов 
мы оформили в виде векселя, 
который отдали «на хранение» в 
российский Центробанк.

И странная история случилась 
с этим векселем. СМИ о нем за-
были, экономисты забыли, никог-
да эта тема больше публично не 
всплывала. Но Лукашенко вдруг 
вспомнил о векселе, спустя семь 
лет, в 2003 году.

«Мы отдали ядерное оружие, 
мы потеряли огромные деньги. 
Я не говорю о политических из-
держках. Нам говорят: давайте 
найдем механизм, выработаем 
механизм, мы вам простим вот 

эти долги за газ на то время. Я 
говорю: какие долги? Там еще по-
сле распада Союза трудно было 
разобраться. А нам уже россияне 
насчитали долги - миллиард дол-
ларов. Я говорю: ладно, давайте 
хоть этот вопрос снимем. Мы 
подписали договор с Ельциным, 
помните, нулевой вариант так 
называемый. Выработали меха-
низм: мы им отдаем вексель, они 
проводят внутригосударствен-
ные процедуры в зачет этого 
ядерного оружия, как это на-
зывается - очищение воздуха и 
территории от ядерных отходов 
и так далее, это где-то миллиард 
долларов, и они нам возвраща-
ют вексель. Что вы думаете, они 
до сих пор нам не вернули этот 
вексель.

И я поднял этот вопрос год на-
зад на Высшем Госсовете. Касья-
нов: да вы что, да мы разберем-
ся, этого не может быть. Прошел 
год, я опять поднимаю вопрос. 
Как, говорю, с вами можно вести 
диалог, если вы до сих пор нам не 
вернули этот вексель.

А почему я поднял этот вопрос 
- в некоторых СМИ нас уже на-
чали немножко шантажировать, 
говорят: вот там вексель есть 
белорусский на миллиард три-
ста - миллиард двести долларов. 
Мы его продадим какому-нибудь 
западному государству, а оно 
потом потребует вернуть день-
ги и так далее, и тому подобное. 
То есть пошел такой мелкий ак-
куратный шантаж. И я поднял 
вопрос: как же так, мы же под-
писали договор. Вот вам самая 
яркая позиция российского ру-
ководства по поводу отношений 
с Беларусью».

Надо ли говорить, что с вексе-
лем вопрос до сих пор не решен, 
и никто нам его не вернул. Так 
что миллиардный долг за Бела-
русью числится. Потому в самом 
крайнем случае, если Беларусь 
вдруг станем очень уж сильно 
настаивать на внесении измене-
ний и дополнений в ранее под-
писанные соглашения по Вилей-
ке и Барановичам, Россия просто 
предъявит этот вексель к оплате.

Конечно, сегодня президент 
Беларуси готов откусить себе 
руку, которой визировал те дого-
воренности. Но поздно. По сути, 
он сейчас просто демонстрирует, 
что силен задним умом. И все по-
следние заявления (и по ядерно-
му оружию, и по военным базам) 
- от бессилия: как плохой игрок 
он спешил выложить главные ко-
зыри, зато теперь играть практи-
чески нечем.

Светлана Калинкина, 
skalinkina.livejoutnal.com.

Александр Лукашенко вновь самый цитируемый персонаж на территории СНГ. 


